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 سینما حقیقت

نقد کمال تبریزی بر مستند »کودتای 5۳«:

بی طرفی در مستند معنی ندارد

کمال تبریزی درباره »کودتای ۵۳« می گوید: »این مستند تلاش بیش از اندازه ای دارد که 

نگاه کاملا بی طرف به وقایع داشته باشد، ولی تصوری که درباره کودتای سال ۳۲ به ذهن 

متبادر می کند دو حفره بزرگ خالی دارد.« مستند »کودتای ۵۳« ساخته تقی امیرانی درباره 

کودتای ۲۸مرداد ســـال ۱۳۳۲ است که افشاگری های تازه ای را درباره بانیان این کودتا 

به تصویر می کشـــد. ایسنا به بهانه نمایش این مستند در جشنواره حقیقت گفت وگویی با 

کمال تبریزی داشته و او نظرات متفاوتی نسبت به دیگر منتقدان دارد.

کمال تبریزی در پاسخ به اینکه چه اتفاق ها و پرداختن به کدام شخصیت ها را در مستند 

»کودتای ۵۳« مغفول مانده می داند، بیان کرد: »به نظرم این فیلم علی رغم ســـاختار خوب 

و کشش و جذابیتی که دارد از روی عمد وارد موضوعات و رفتارهای سیاسی دوران کودتا 

نشده و تلاش بیش از اندازه ای دارد که نگاه کاملا بی طرف به وقایع داشته باشد و متاسفانه 

همین امر باعث شـــده بسیاری از حقایق و حوادث واقعی مربوط به برخی شخصیت ها از 

کل ماجرا حذف شود. با اطلاعات نه چندان کاملی که من از این واقعه دارم تصور می کنم 

مهم ترین آنها آیت الله کاشانی و نقش حزب توده در این رخداد اسفبار است و بدون قصد 

مقایســـه باید بگویم که فاز اول سریال ممنوعه »ســـرزمین کهن« به شکل جذاب و نسبتا 

کامل تری به این حادثه می پردازد و تحقیق و نگارش آقای علیرضا طالب زاده بسیار دقیق 

و موشکافانه است. تصویری که درمجموع از این مستند درباره این حادثه به ذهن متبادر 

می شود دو حفره بزرگ دارد؛ آیت الله کاشانی و حزب توده!«

تبریزی که به عنوان یکی از دانشجویان خط امام)ره( درجریان سفارت آمریکا حضور داشته 

در پاســـخ به اینکه چقدر روایت این جریان و ماجراهای دیگر فیلم را درســـت می داند و آیا 

راهی برای راســـتی آزمایی وجود دارد، گفت: »واقعیت امر این اســـت که من هیچ گاه آدم 

سیاســـی نبودم و علاقه ای هم نداشته و ندارم که فردی سیاسی باشم، اما درباره سیاست 

همیشـــه کنجکاو بوده و هســـتم. ماجرای تسخیر ســـفارت آمریکا هم از این امر مستثنی 

نیست. آن زمان من دانشجوی دانشگاه پلی تکنیک بودم و فعالیت عمده ام در گروه فیلم 

و عکس دانشـــگاه و نمایش و سپس بررسی و تحلیل برخی فیلم های سینمایی آن دوران 

بود و درســـت به همین دلیل، دانشـــجویان مصمم به تسخیر سفارت از من و بعضی دیگر 

از همکارانم دعوت کردند که همراه شـــان باشـــیم و همه وقایع را به صورت مستند در قالب 

فیلم و عکس ثبت کنیم.«

او ادامـه داد: »همان طـور کـه می دانیـد تقریبـا همـه متریال موجـود در زمینه فیلم و عکس 

از ایـن رخـداد تاریخـی توسـط مـن و سـایر همکارانـم تهیـه شـده اسـت، بنابرایـن به عنوان 

دانشـجوی خط امـام و طبیعتـا تحلیلگـر سیاسـی اطلاعـات لازم و کافـی نـدارم کـه از ایـن 

منظر پاسـخ شـما را بدهم، اما به عنوان یک فیلمسـاز معتقدم در هر فیلمی چه داسـتانی 

و چـه مسـتند داسـتانی کـه به نظـر مـن ایـن فیلـم از نـوع اخیـر اسـت؛ راسـتی آزمایی و 

صحـت روایـت فیلـم در برابـر نظریـه و نگاه شـخصی و جهان بینی فیلمسـاز اهمیتی ندارد. 

فیلمسـازان در همه جـای دنیـا بـرای اثبـات فرضیه هـا به خصـوص از نوع سیاسـی آن فیلم 

نمی سـازند بلکـه فیلمسـاز واقعـی کسـی اسـت کـه دیـدگاه و نظریه اختصاصی خـود را در 

هـر مـوردی بیـان می کنـد که شـما می توانیـد آن را قبول یا رد کنید! اما فیلمسـازان جهان 

بـه کار خـود ادامـه خواهنـد داد، بـه همیـن دلیـل وقتی فیلمـی را می بینیـم اهمیت اینکه 

چـه می گویـد و چگونـه می گویـد از درسـت و غلط بـودن آنچـه می گویـد مهم تـر اسـت! 

»کودتـای ۵۳« فیلمـی بـا سـاختار مناسـب یـک مسـتند و قابل تامـل اسـت و از نظـر مـن 

نـوع نـگاه و حرفـی کـه دارد بـرای جوانانـی کـه حافظـه و اطلاعـات تاریخـی ضعیـف دارند 

یـا حتـی ندارنـد عبرت انگیـز اسـت و از ایـن منظـر فیلمی تاریخی اسـت که کاربـرد امروزی 

دارد و بـه همیـن دلیل ارزشـمند اسـت.«

   دسترسی به اطلاعات محرمانه ممکن است؟

تبریزی در ادامه در پاســـخ به اینکه آیا به نوان یک فیلمســـاز فکر می کند در ایران می توان 

چنین فیلمی ســـاخت و دسترسی آزاد به اطلاعات آرشیوشده و منتشرنشده ممکن است، 

گفت: »این بستگی به موضوع تحقیق شما دارد. بسیاری موضوعات هستند که به راحتی 

می توان به منابع آن دسترســـی داشـــت و حتی برای تحقیق در آن از شـــما استقبال هم 

می شـــود، اما موضوعات حساس دیگری هم هستند که تا اطلاع ثانوی محرمانه محسوب 

شـــده و امکان دسترسی به آنها فراهم نیست. البته همه می دانیم که اطلاعات مربوط به 

این فیلم نیز سال ها ازسوی سازمان اطلاعات آمریکا و انگلیس محرمانه و غیرقابل دسترس 

بوده و ســـازندگان فیلم مثلا اگر ۲0 ســـال پیش قصد ساخت آن را داشتند امکان گرفتن 

اطلاعات فعلی هرگز برای آنها میســـر نبود. بنابراین دسترســـی آزاد به هر نوع اطلاعاتی 

فعلا در همه نقاط جهان دارای محدودیت هایی اســـت که البته شـــعاع آن در کشورهای 

مختلف متفاوت است.«

وی افزود: »در کشـــور ما تصور من این اســـت که اتفاقا به دلیل ســـاختار ویژه اجتماعی، 

دسترسی به بســـیاری از اطلاعات هرچند محرمانه به راحتی میسر است! و متاسفانه این 

می تواند هم خوب باشد و هم بد. کافی است نگاهی به ترورهای موفقی که اخیرا در کشور 

رخ داده اســـت داشته باشـــیم. البته یک نکته دیگر هم این است که در کشور ما علاوه بر 

اطلاعات محرمانه که می تواند قابل دسترسی باشد اطلاعات دیگری هم وجود دارد که تا 

اطلاع ثانوی به راحتی قابل طرح نیست، هرچند در دسترس همگان است!«

کارگردان ســـریال »سرزمین کهن« درباره اینکه آیا فیلم »کودتای ۵۳« یک فیلم مستقل با 

روایتی بی طرف و صرفا تاریخی است، اظهار کرد: »پیش تر هم توضیح دادم؛ به واقع بی طرفی 

ازســـوی فیلمساز به ویژه در کار مستند بی معنی است و خود بی طرفی هم می تواند نوعی 

طرفداری باشد. به این معنی که وقتی شما حرفی می زنید که اشاره به بخشی گزینش شده 

از وقایع و شخصیت های یک رویداد دارد می تواند نشانگر نوع نگاه و قضاوت فیلمساز هم 

باشـــد، بنابراین بهتر است بگوییم در عین بی طرفی ظاهری، در بطن هر فیلمی به واسطه 

نوع تدوین و گزینشـــی که از نماها دارد، به سمت وســـویی اشاره می کند که در هر صورت 

نشان از قضاوت فیلمساز دارد؛ این عقیده من است.«

جشـــنواره بین المللی فیلم مستند -ســـینما حقیقت- پس از حدود یک هفته سوم  دی ماه 

به کار خود پایان داد. مســـتند »کودتای ۵۳« اگرچه در بخش رقابتی نبود و به عنوان یکی 

از فیلم های بخش ویژه حضور داشـــت اما پرمخاطب ترین فیلم جشنواره و حتی به صورت 

غیررسمی مهم ترین فیلم این دوره از سینما حقیقت محسوب می شود.

طـــی چنـــد ســـال اخیـــر و پیـــش از شـــیوع ویـــروس 

کرونـــا، خبرهـــای مختصـــر و کوتاهـــی بـــه رســـانه ها درز 

می   کـــرد، مبنی بـــر اینکـــه رهبـــر انقـــاب در غـــروب 

روزهـــای پنجشـــنبه، به صـــورت غیررســـمی بـــا فعـــالان 

حـــوزه فرهنـــگ، هنـــر و دانشـــگاه دیدارهایـــی داشـــته 

اســـت. البتـــه رهبـــر انقـــاب در طـــول ســـال بـــا اقشـــار 

مختلـــف مـــردم دیـــدار داشـــته اند و در ســـطوح مختلفـــی 

ـــس  ـــا جن ـــوند. ام ـــانه ای می ش ـــش رس ـــا پوش ـــن دیداره ای

ایـــن دیدارهـــا به دلیـــل اینکـــه تـــا امـــروز رســـانه ای 

ـــدر  ـــت، آنق ـــورده اس ـــم خ ـــمی ه ـــوان غیررس ـــده و عن نش

ـــری  ـــر و تصوی ـــه خب ـــه هرگون ـــت ک ـــز اس کنجکاوی برانگی

ـــش  ـــود. جذابیت ـــد ب ـــذاب خواه ـــان ج ـــرای مخاطب از آن ب

ــارک  ــاه مبـ ــری در مـ ــدار رهبـ ــات دیـ ــدازه جلسـ ــه انـ بـ

رمضـــان اســـت. کســـانی کـــه در جلســـات نیمه رمضـــان 

حضـــور داشـــته اند، دیـــدار شـــاعران و رهبـــری را یکـــی 

ــر  ــگ و هنـ ــی فرهنـ ــای اهالـ ــن دیدارهـ از صمیمانه تریـ

می داننـــد؛ بـــه جهـــت اینکـــه هـــم نظـــرات رهبـــری در 

حـــوزه شـــعر به صـــورت تخصصـــی اســـت و هـــم اینکـــه 

ــرح  ــان را مطـ ــعرها و نقدهایشـ ــطه شـ ــاعران بی واسـ شـ

می کننـــد. بـــرای نگارنـــده ایـــن متـــن هـــم کـــه یک بـــار 

ـــا  ـــن دیدار ه ـــس ای ـــته، جن ـــور داش ـــا حض ـــن دیداره در ای

بـــا دیدارهـــای رســـمی متفـــاوت اســـت.

گویــا ایــن جلســات غیررســمی پنجشنبه شــب ها از چهــار 

ــدا  ــه ابت ــی ک ــت. دیدارهای ــده اس ــروع ش ــش ش ــال پی س

اهالــی فرهنــگ و هنــر در آن حضــور داشــتند و بعــد هــم 

جلســات نخبــگان علمــی و بقیــه بــه ایــن دیدارهــا اضافــه 

شــده اند. بهانــه نوشــتن از ایــن دیدارهــا، پخــش قســمت 

دوم مســتند »غیررســمی« اســت کــه امشــب، ســاعت ۲0 

از شــبکه ســه ســیما پخــش می شــود. در گــزارش پیــش رو 

بــه جلســاتی اشــاره کردیــم کــه رهبــری بــا اقشــار مختلــف 

دیــدار کردنــد. ضمــن اینکــه ســراغ علــی صدری نیــا رفتیم 

ــمی را  ــتندهای غیررس ــمت از مس ــن قس ــاخت ای ــه س ک

برعهــده داشــته و همچنیــن مومنی شــریف، مدیــر ســابق 

حــوزه هنــری کــه درمــورد ویژگی هــا و چگونگــی برگــزاری 

ایــن دیدارهــا برایمــان نوشــته اســت. 

تریبـــون آزاد 
پنجشنبه هــــا

راه روشن مستند
دیدار مستندسازان با رهبری ازجمله دیدارهای غیررسمی پنج شنبه شب ها 

است. این دیدار در ۲۱ دی ماه سال 96 انجام شد و برخی از این مستندسازان 

در گفت وگوهای کوتاهی که با »فرهیختگان« داشتند، نظرات شان را درباره این 

جلسه مطرح کردند. آنچه می خوانید، نظرات برخی از این مستندسازان جوان 

درباره این دیدار است. 

محمدحسن یادگاری: »به نظرم مهم ترین نکته جلسه رهبر 
انقلاب با مستندسازان، آینده نگری ایشان نسبت به جوانان فعال 

در حوزه مستند است. تاکید ایشان در حوزه مستند به بحث انتقاد 

مصلحانه و همچنین اهمیت لحن در فضای مستندسازی انقلابی 

بود. همچنین نکته ای  که بر آن بسیار تاکید داشتند این بود که جوانان مستندساز به 

درونیات خودشان بی توجه نباشند تا اگر رشدی در کار شکل گرفت، این درونیات و ایمان 

از بین نرود. خیلی خوشحالم که توانستم با شخص اول مملکت صحبت کنم و حرف هایم 

را بزنم. خیلی خوب است. البته این را بگویم که اینقدر ما در آن فضا خوشحال بودیم که 

حرف هایمان یادمان رفت. این هم به خاطر رضایت از جلسه بود. بعد از جلسه هم وقتی با 

دوستانم صحبت می کردیم به این نتیجه رسیدیم که کاملا راه مان مشخص شده و اینکه 

راهی که رفته ایم تا حدی درســـت بوده است. چون ایشان تاکید کرده اند مستندسازان 

ما با راهی که می روند شاید از مستندسازان آمریکایی هم در مسیرشان جلوتر باشند.«

وحید چاوش: »تلاش کردم حرف هایی را که ازمنظر خودم مهم 
بود، به ایشان منتقل کنم؛ اما به نظرم لازم است جلسات جدی تری 

گذاشته شود. این جلسه بیشتر یک جلسه معارفه بود. البته من بهره 

خودم را بردم. اینکه مقابل کسی بنشینی که بنا به اعتقادات، نایب 

امام زمان)عج( و پرچمدار شیعه است، چشم در چشم او بدوزی و زانو به زانویش بنشینی 

و چیزی که فکر می کنی درست است با اقتضای ادب و همه نکات مدنظرت بگویی، برای 

من خیلی ارزشمند بود. بدون واسطه توانستم حرف هایم را بگویم.«

محمدمهدی خالقی: »من ســـال ها با خودم فکر می کردم 
که شعرا یک دیدار ثابت و همیشگی با رهبر انقلاب دارند یا مثلا 

ایشان با برخی دیگر از طیف ها جلسه دارند، چه می شود که با ما 

مستندسازان هم جلسه ای بگذارند. اما همیشه جوابم به خودم این 

بوده که ما باید سطح کارهایمان را به حدی برسانیم تا فرصت دیدار برای ما هم فراهم شود. 

این جلسه، نوید خوبی برای ما داشت و نشان می داد جوانان مستندساز جبهه فرهنگی 

انقلاب، آثار خوبی را تولید کرده اند و این مساله، امید را برای آینده کاری بیشتر می کند. 

البته ایشان گفته اند که تنها بخش هایی از برخی آثار جمع حاضر را دیده اند و همچنین 

تاکید کرده اند ناراحتند که چرا فرصت نشده است همه آثار را ببینند.«

بارقه های نور و امید
نویسندگان هم در این دیدارها حضور داشتند و آنها هم نظرات شان را در حوزه 

ادبیات و کتاب با رهبر انقاب مطرح کرده اند. این نویسندگان در ۲0 مهرماه سال 

97 با رهبری دیدار داشتند. 

سارا عرفانی درمورد این جلسه به »فرهیختگان« گفت: »یک روز 
پاییزی دلچسب بود که تماس گرفتند و برای دیدار خصوصی با رهبر 

انقلاب از نویسندگان دعوت کردند. بعد از نماز، گرد آقا حلقه زدیم 

و در فضایی صمیمانه چشم دوختیم به چهره آرام شان. آقای علی محمد مودب، یکی یکی 

نویسندگان را معرفی کردند. به من که رسیدند، گفتند: »ایشان نویسنده کتاب پنجشنبه 

فیروزه ای هســـتند.« یکی از بزرگواران گفتند: »این کتاب بیشتر مناسب دختران جوان 

است.« و حضرت آقا فرمودند: »نه، فقط به دختران جوان اختصاص ندارد.« لبخند روی لبم 

نشست. کجای دنیا رهبری هست که این طور با ظرافت و دقت نظر بتواند از کتاب نویسندگان 

صحبت کند و راستش همین یک جمله رهبرم درمورد کتاب، برایم بس بود و دلم را آرام کرد.«

محمدرضا شرفی خبوشان: هم که در این دیدارها حضور 
داشته، درمورد این دیدار گفته است: »توجه حضرت آقا به ادبیات 

به صورت عام خیلی کمک کننده است. حمایت هایی که ایشان 

دارند، می تواند به نویســـنده ها کمک کند، امیدوارم سازمان ها 

و ارگان هایی که در بخش فرهنگ فعال هستند هم با تمام توان این موضوعات را پیش 

ببرند، چراکه چشم انداز رهبری به رمان و داستان یک چشم انداز هدفمند است و به سود 

همه ماست. ایشان تاکید کردند که شرایط خوانده شدن ادبیات داستانی را باید برای همه 

فراهم کنیم و اگر این اتفاق بیفتد، مطمئنا به نفع همه خواهد بود. این نشست ها باعث 

می شـــود بارقه های امید و دلگرمی در دل نویسندگان ایجاد شود. ایشان در دیداری که 

داشتیم فرمودند ادبیات داستانی نقش مهمی دارد و خیلی درمورد این مساله صحبت 

کردند که برای همه نویسندگانی که در آن جمع حضور داشتند، رهاورد خوبی بود. ایشان 

به فعالیت شهرستان ادب در حوزه داستان هم اشاره کرده و نقشی را که این موسسه در 

این چندسال داشته، خیلی امیدوارکننده ذکر کردند.«

  چارسو

    عربستان خارج از موعد به اسکار فیلم فرستاد

 به گزارش مهر، به نقل از آسوشیتدپرس، جدیدترین فیلمی که به اسکار 

معرفی شده، »دختر دریا« ساخته شهد امین به نمایندگی از کشور عربستان 

سعودی است. منتقدان از این فیلم به عنوان اثری یاد کرده اند که از 

طریق داستانی جادویی-واقع گرایانه به بررسی تغییر نقش زنان در جامعه 

می پردازد.  هرچند مهلت ارسال نمایندگان کشورها برای حضور در رقابت 

بهترین فیلم بین المللی اسکار نودوسوم به پایان رسیده است اما به نظر 

می رسد اسکار هنوز دارد چند مدعی جدید را در آخرین لحظه ها می پذیرد. 

این فیلم را شهد امین نوشته و کارگردانی کرده و داستان آن درباره یک 

دختر نوجوان پناهنده است که نمی خواهد توسط مردم روستایش به عنوان 

قربانی به موجودات دریایی مرموز تقدیم شود. »دختر دریا« ۷۴ دقیقه ای 

است و سال ۲0۱۹ ساخته شده و نخستین بار در جشنواره فیلم ونیز به 

نمایش درآمده است. از دیگر فیلم های عربی که امسال در رقابت اسکار 

حضور دارند، »تو در ۲0 سالگی خواهی مرد« از سودان، »۲۲ متر« از اردن، »غزه عشق من« از فلسطین، »هلیوپلیس« از الجزیره، »مردی که پوستش را فروخت« از تونس و »کلیدهای 

شکسته« از لبنان هستند. تاکنون ۹۱ کشور وارد فهرست رقبای اسکار بین المللی ۲0۲۱ شده اند. پیش از این، قرار بود نودوسومین دوره مراسم اسکار در تاریخ ۲۸ فوریه سال 

۲0۲۱ )۱0 اسفند ۱۳۹۹( برگزار شود اما حالا گفته می شود که این مراسم در ۲۵ آوریل )۵ اردیبهشت سال ۱۴00( برگزار خواهد شد. 

    »سرزمین آوارگان« ۵ جایزه از شیکاگویی ها گرفت

به گزارش مهر، به نقل از ورایتی، انجمن منتقدان فیلم شیکاگو جایزه 

بهترین فیلم، بهترین کارگردان، بهترین بازیگر زن برای فرانسیس 

مک دورماند و بهترین فیلمنامه اقتباسی و فیلمبرداری خود را به فیلم 

»سرزمین آوارگان« داد. 

برای ساخت این فیلم که در فهرست نامزدهای این جوایز ۷ نامزدی 

کسب کرده بود، کلوئی ژائو تاکنون موفقیت های زیادی کسب کرده 

است.  »هرگز، به ندرت، گاهی اوقات، همیشه« نیز ۲ جایزه بهترین 

فیلمنامه غیراقتباسی را برای الیزا هیتمن و بهترین اجراکننده آینده دار 

را برای سیدنی فلانیگان از آن خود کرد. بقیه برندگان هریک موفق به 

کسب یک جایزه شدند.  در میان برندگان چادویک بوزمن، بازیگر فقید 

موفق به کسب جایزه بهترین بازیگر مرد برای بازی در فیلم »بلک باتم 

 مارینی« شد. پل راسی نیز برای »صدای فلز« جایزه بازیگر مرد نقش 

مکمل را برد و جایزه بهترین بازیگر زن نقش مکمل به ماریا باکالووا برای بازی در فیلم »ادامه بورات« تعلق گرفت و با کسب این جایزه برای سومین بار برای بازی در این 

فیلم جایزه برد.  جایزه بهترین انیمیشن به »گرگ سواران« رسید و فیلم »منک« جایزه بهترین کارگردان هنری را از آن خود کرد. »اما« هم موفق به کسب جایزه بهترین 

طراحی لباس شد.  »دیک جانسون مرده« از نتفلیکس جایزه بهترین مستند سال را از آن خود کرد و »دور دیگر« از دانمارک به عنوان بهترین فیلم خارجی زبان انتخاب شد.

    به خاطر حساسیت ها، لهجه بازیگر عوض شد

ـــب  ـــی اش دروغ و عواق ـــور اصل ـــه مح ـــریالی ک ـــود، س ـــش می ش ـــیما پخ ـــبکه دو س ـــت« از ش ـــن اس ـــا م ـــه ای ب ـــریال »بیگان ـــب ها س ـــن ش ای

ـــر  ـــان کاراکت ـــا هم ـــتان ی ـــی داس ـــخصیت منف ـــدای ش ـــوده. ص ـــراه ب ـــم هم ـــیه هایی ه ـــا حاش ـــریال ب ـــن س ـــش ای ـــت. پخ ـــده اس آن در آین

ـــاظ  ـــه لح ـــی ب ـــمایل و حت ـــکل و ش ـــا ش ـــی ب ـــرش خیل ـــر بازیگ ـــه تعبی ـــه ب ـــی ک ـــت. صدای ـــده اس ـــه ش ـــب دوبل ـــکلی عجی ـــه ش ـــلیم«، ب »س

فنـــی بـــا شـــخصیت منفـــی ســـریال هماهنـــگ نیســـت. بازیگـــر نقـــش ســـلیم در ایـــن ســـریال لهجـــه جنوبـــی داشـــته امـــا دوبلـــه صدایـــی 

ـــل  ـــچ دلی ـــت: »هی ـــنیم گف ـــه تس ـــاره ب ـــریال در این ب ـــده س ـــد، تهیه کنن ـــروز مفی ـــت. به ـــه اس ـــدون لهج ـــود، ب ـــده می ش ـــریال دی ـــه در س ک

ـــرای  ـــر ب ـــال اخی ـــد س ـــن چن ـــه در ای ـــیت هایی ک ـــز حساس ـــم، ج ـــذف کنی ـــدا را ح ـــن ص ـــم ای ـــا بخواهی ـــه م ـــت ک ـــود نداش ـــی وج خاص

ـــاد  ـــیت ایج ـــت حساس ـــکان داش ـــود و ام ـــی ب ـــش منف ـــلیم نق ـــت. س ـــده اس ـــترده تر ش ـــره اش گس ـــده و دای ـــود آم ـــه وج ـــوام ب ـــوع اق موض

ـــد.«  ـــکل کن ـــار مش ـــریال را دچ ـــل س ـــع اص ـــود و درواق ش

وی افـــزود: »در آســـتانه پخـــش ایـــن تصمیـــم گرفتـــه شـــد کـــه لهجـــه کاراکتـــر ســـلیم حـــذف شـــود و مـــا از پیـــام احمدی نیـــا، بازیگـــر خـــود ســـریال 

دعـــوت کردیـــم تـــا بـــا صـــدای خـــودش دوبلـــه شـــود. دقیقـــا در همـــان زمـــان مشـــکوک بـــه کرونـــا بـــود، به خاطـــر اینکـــه در آســـتانه پخـــش قـــرار 

داشـــتیم شـــخص دیگـــری انتخـــاب شـــد تـــا ایـــن صـــدا را دوبلـــه کنـــد. اگـــر ایشـــان حضـــور داشـــتند ایـــن تغییـــر صـــدا بـــه بهتریـــن شـــکل اتفـــاق 

ـــری  ـــن تصمیم گی ـــش ای ـــتانه پخ ـــور در آس ـــه چط ـــوال ک ـــن س ـــه ای ـــخ ب ـــت« در پاس ـــن اس ـــا م ـــه ای ب ـــریال »بیگان ـــده س ـــاد.« تهیه کنن می افت

شـــد مگـــر ناظـــر کیفـــی نمی توانســـت زودتـــر ایـــن تذکـــر را بدهـــد و بازیگـــر آنقـــدر بـــرای ادای لهجـــه بوشـــهری تـــلاش نکنـــد، گفـــت: »نســـبت بـــه ایـــن مســـاله حساســـیت نداشـــتیم و صداوســـیما بـــا توجـــه بـــه اینکـــه دو هفتـــه فیلـــم در اختیارشـــان 

بـــود، دیـــر بـــه مـــا اعـــلام کردنـــد وگرنـــه زمـــان بیشـــتری داشـــتیم و اتفـــاق بهتـــری می افتـــاد. البتـــه در عیـــن حـــال مـــن صـــدا را نســـبت بـــه کاراکتـــر ســـلیم، پـــرت نمی دانـــم.« گفتنـــی اســـت، پیـــش از ایـــن هـــم بـــه دلیـــل اعتـــراض و حساســـیت مـــردم 

ـــور قرارگرفتنـــد. ـــتانه حـــذف و سانس ـــریال ها و فیلم هـــا در آس ـــی از س ـــهرها، بعض ـــی ش برخ

عاطفه جعفری 
روزنامه نگار

آداب مهرورزی
محسن مومنی شریف، رئیس سابق حوزه هنری که در اکثر دیدارهای 

غیررسمی رهبری با هنرمندان حضور داشته است، روایتش را از این 

دیدارها برایمان نوشته است، روایتی که از دوران ریاست جمهوری 

رهبر انقاب شروع می شود تا به همین دیدارهای غیررسمی 

می رسد. روایت مومنی شریف را در ادامه بخوانید. 

»اگر خیلی دورخیز نکنم و اشاره ای به پیش از انقلاب نداشته باشم، دست کم سابقه این دیدارها 

به دوران ریاست جمهوری حضرت آیت الله خامنه ای برمی گردد. شنیده ام مرحوم کیومرث 

صابری گل آقای مردم ایران که آن زمان مشاور معظم له بوده اند از بانیان دیدارهای خصوصی 

بین رئیس جمهور و بعضی هنرمندان برجسته بوده اند. چه بسا بعضی از آنها نسبتی هم با انقلاب 

نداشتند. اما در این دوره ۳0 سال اخیر که ایشان در جایگاه رهبری نظام قرار دارند، معظم له از هر 

فرصتی برای گفت وگو با نخبگان استفاده کرده اند. بعضی از آنها متاسفانه حتی ضبط و ثبت هم 

نشده است. گاهی این دیدارها خیلی خصوصی بوده و تنها ایشان و آن میهمان مدعو بوده است 

و احیانا یک یا دو نفر از مسئولان دفتر. مانند دیدار ایشان با آقای ایرج افشار که بعد از رحلت آقای 

افشار خبر و تصویرش منتشر شد.  اما موج جدید این دیدارها از پاییز سال ۹۵ به درخواست دفتر 

و به ابتکار خود ایشان شروع شد. دقیقا حدود ظهر روز پنجشنبه ۱۸ آذر آقای مهندس حسین 

محمدی، معاون بررسی دفتر رهبری با بنده به مناسبت مسئولیتم در حوزه هنری تماس گرفتند 

و گفتند بعد از پیشنهادهای مکرری که خدمت ایشان داشتیم، ایشان امروز فرمودند: »با توجه به 

اینکه ایام شب ها بلندتر است و بنده هم پنجشنبه ها سرم خلوت تر از بقیه روزهاست، می توانید 

روی این یکی، دو ساعت برنامه ریزی کنید.« همان روز اولین جلسه با حضور کمتر از ۱0 نفر از 

هنرمندان ادبیات، سینما و هنرهای تجسمی برگزار شد. شاید یکی از اهداف پنهان برگزارکنندگان 

این سلسله از دیدارها، یکی هم این بود که در میان کارهای فراوان ایشان، زنگ تفریحی برای 

ایشان ایجاد شود. اما این گونه نشد و به زودی تبدیل شد به یک جلسه کاری همراه با پیگیری ها 

و رسیدگی های معمول! از آن سال تا سال گذشته در فصل پاییز و زمستان این دیدارها ادامه 

داشتند. میهمانان تا چند جلسه ترکیبی از هنرمندان رشته های مختلف و حتی خارج از دایره 

هنرمندها هم بودند اما به مرور برای نتیجه گیری بهتر موضوعی شد. مانند دیدار داستان نویسان و یا 

هنرمندان تجسمی و مستندسازان، فعالان حوزه سریال سازی و یا فعالان حوزه های مختلف علمی 

و جهادی و... دیگر اینکه اعضای جلسه هم کمی بیشتر شدند، طوری که این اواخر به بیش از ۳0 

نفر رسیده بود. آیت الله خامنه ای برای نخبگان و به ویژه هنرمندان شخصیت فوق العاده جذابی 

هستند. اولا خداوند نعمت فهم و درک ظرایف و طرایف اثر هنری را در حد اعلی به ایشان عنایت 

کرده است، درحالی که همه ما این گونه نیستیم. ایشان در برابر زیبایی های هنری و معنوی یک 

اثر خیلی لطیفند و صاحب اثر را صادقانه تحسین می کنند. طبیعی است هنرمند وقتی دقت نظر 

و دریافت های جدید ایشان را در این گونه امور می بیند، لذت ببرد. ثانیا، وسعت اطلاعات ایشان 

و نیز تسلط شان به تاریخ ایران و جهان و خاطرات فراوانی که در این زمینه ها دارند، خودبه خود 

مجلس را صمیمی و خواستنی می کند. این مربوط به بعد از انقلاب و مسئولیت امروزی ایشان هم 

نیست بلکه آنانی که زندگی ایشان را دنبال کرده اند، می دانند که پیش از انقلاب هم هنرمندان 

و روشنفکران منصف به ایشان ارادت داشته اند. مثلا شخصیتی مانند جلال آل احمد که زمان 

خودش نفر اول روشنفکری ایران بود از علاقه مندان آقای خامنه ای بوده است و این دوستی و 

صمیمیت در حدی بوده که او در مراسم ختم پدر همسر حضرت آقا، به همراه دکتر شریعتی شرکت 

کرده بودند. درحالی که آن زمان سن معظم له زیر ۳0 سال بوده ولی شخصیتش برای آدمی مثل 

جلال که به قول معروف با شاه پالوده نمی خورد، جذاب و تحسین برانگیز بوده است. 

معمولا بعد از پایان دیدار، میهمانان آن قدر تحت تاثیر مجلس بودند که زمانی طول می کشید تا 

بیت رهبری را ترک کنند. بهجت و سروری که در گفت وگوها و رفتار دوستان بود حاکی از حال 

خوشی بود که داشتند. بارها از بعضی هنرمندان برجسته شنیدم که می گفتند بعد از این دیدار 

ما زنده شدیم و حالا مملو از امیدیم. یادم است در پایان دیدار جوانان هنرمند حوزه تجسمی، 

جوان ترین شان از ایشان انگشترشان را خواستند. هنوز انگشتر هدیه گرفتن خیلی رایج نبود 

حداقل در این جلسه. ایشان فرمودند برایش انگشتری آوردند اما دوست جوان ما نگرفت و گفت 

انگشتری را می خواهم که در دست خودتان بوده است. طبعا آن ممکن نبود. گذشت دو، سه 

هفته بعد که دیدار مستندسازان جوان بود و بنده هم دوباره توفیق حضور داشتم. ایشان همین که 

خوش وبش شان با جماعت تمام شد، به بنده اشاره کردند که نزدیک تر شوم. از جیب شان انگشتری 

درآوردند و بدون اینکه بقیه بشنوند و متوقع شوند، فرمودند: »آن هفته یک جوان دهه هفتادی 

بود که از من انگشتر خواست؟ « عرض کردم بله، یادم است. فرمودند: »این را به ایشان بدهید و 

بگویید مدتی در دستم بوده.« شنبه با او تماس گرفتم و گفتم بیاید حوزه، کارش دارم. وقتی انگشتر 

را دید و ماجرا را شنید، چنان حیرت زده شد و گفت: »به خدا، این دیگه آخر مشتی گری است!«

اما علاقه ایشان به خانواده شهدا و یادگاران آنها از نوع دیگری است. هر وقت که کسی از آنان در 

مجلس بود حضرت آقا حال دیگری داشت و بقیه را رها می کرد. بخشی از جلسه ای را که شهید علی 

خوش لفظ بودند، مردم بارها از تلویزیون دیده اند و یادم هست در دیدار شهید سلگی و خانواده اش 

هم این اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که ایشان بعد از مطالعه کتاب خاطرات آقای سلگی به 

نام »آب هرگز نمی میرد«، در یکی از این جلسات پنجشنبه فرمودند: »من اگر برایم ممکن بود برای 

دیدن این جوان به همدان می رفتم.« خوشبختانه برای جلسه بعدی آقای سلگی و همسرش هم 

دعوت شدند. از قضا همسر و فرزند شهید علی چیت سازان هم بودند. آقا آن شب با دیدن آنان 

یک حال دیگری داشتند. خیلی به آنان محبت کردند و سخنان حاکی از عشق و دوستی بیان 

کردند. طوری که جلسه که تمام شد بعضی دوستان هنرمند گلایه داشتند که: مجلس شد برای 

همدانی ها! از الطاف دیگر خداوند به ایشان همین آداب عشق و مهرورزی است.« 

اول راهی شیرین
حــدود ۴ ســال اســت کــه ایــن دیدارهــا، در پنجشــنبه ها بــرای هنرمنــدان حوزه هــای مختلــف اتفــاق می افتــد، نویســندگان، 

بازیگــران، کارگردانــان، فعــالان حــوزه دفــاع مقــدس و... جمــع می شــوند تــا حرف هایشــان را بزننــد و بیشــتر درددل کننــد. شــاید 

شــنیدن و دیــدن صحبت هــای کســانی کــه در ایــن دیدارهــا حضــور داشــته اند بــرای خیلــی از مــردم جذابیــت داشــته باشــد بــرای 

همیــن موسســه پژوهشــی- فرهنگــی انقــلاب اســلامی دفتــر حفــظ و نشــر آثــار حضــرت آیت اللــه  خامنــه ای دســت بــه کار تولیــد 

مجموعــه مســتندهایی شــده اســت کــه ایــن دیدارهــا را روایــت و بــا تعــدادی از حاضــران در ایــن جلســه ها گفت وگــو می کنــد. 

نخســتین قســمت از مجموعــه مســتند غیررســمی مهرمــاه همیــن امســال بــه کارگردانــی علــی صدری نیــا منتشــر شــد و در ایــن 

قســمت ۴۲ دقیقــه ای بــه روایــت دیــدار راویــان هشــت ســال دفــاع مقــدس بــا رهبــری پرداختــه شــده بــود، دیــداری کــه ۳0 آبــان 

۹۸ برگــزار شــد و بــرای شــرکت کنندگان ایــن دیــدار، دیــداری مهیــج و سرشــار از صمیمیــت بــود و بــه گفتــه خودشــان توانســته 

بودنــد حرف هایــی را کــه ســال ها در دل داشــتند، رودررو بــا رهبــری بزننــد. 

علی صدری نیا، کارگردان مجموعه مستندهای غیررسمی درمورد ساخت این مستند و همچنین تفاوت 

قسمت دوم با قسمت اول این مستند، گفت: »ما در قسمت دوم مستند »غیررسمی«، سراغ یک روایت کلی 

از جلسات دیدار فعالان هنری، فرهنگی و علمی رفتیم. درحالی که در قسمت اول سراغ یک قشر از کسانی 

رفتیم که در این دیدارها حضور داشتند، یعنی راویان دفاع مقدس. منظورم این است که این قسمت مستند 

منحصر به یک دیدار نیست و دیدارهای مختلف را شامل می شود. این دیدارهایی که درموردش صحبت می کنیم بین نخبگان علمی، 

فرهنگی و هنری معروف شده است به دیدارهای پنجشنبه ای. همه ما می دانیم که مشی همیشگی رهبری، تاکید بر شکل گیری 

همین دیدارهای تخصصی با اهالی فرهنگ و هنر و نخبگان حوزه های مختلف بوده است. این مدل از دیدارهای غیررسمی را 

همیشه داشته اند. اما هیچ وقت این دیدارها، شاید رسانه ای نمی شده است. از سال ۹۵ به این طرف، این جلسات در قالب دیدارهای 

پنجشنبه ای شکل گرفته است و برگزار می شود و درخواست های زیادی از جانب حاضران در جلسه وجود دارد که حرف ها و نظرات 

این دیدارها رسانه ای شود.« 

صدری نیا درمورد شروع تولید این مجموعه مستند گفت: »از اسفندماه سال ۹۷ تولید این مجموعه مستند را شروع کردیم. قسمت 

دومی که درباره اش صحبت می کنیم و امشب پخش می شود، روایتی است از فضای کلی این دیدارها به همراه ویژگی های خاصی که 

فقط مختص این دیدارهاست. طبیعتا این دیدارها، ناگفته ها و وجوه دیده نشده بسیاری دارد و برای مخاطبان تازگی دارد. شاید یکی 

از وجوهی که برای مخاطبان جالب توجه باشد، با توجه به تیزری که از این مستند پخش شده، بخش های انتقادی و جدی ای است 

که در این جلسات مطرح می  شود. فضای گفت وگو و بحث های صریح در این جلسات حاکم بود و تلاش کردیم که این فضا را به خوبی 

منعکس کنیم و به آن بپردازیم.«  کارگردان مستند »غیررسمی« برای این مستند گفت وگوهایی را با حاضران در جلسه داشته است. او 

درمورد این شیوه روایت مستند گفت: »برای روایت دقیق تر فضای جلسات تلاش کردیم از مصاحبه حاضران در جلسه استفاده کنیم 

تا با روایت این افراد، مسیر مستند پیش برود. البته بخشی از این گفت وگوها در قسمت دوم این مستند منتشر می شود و بخش های 

بعدی حتما در مستندهای بعدی که در مسیر همین مستند قرار است ساخته شوند، قرار می گیرد.« 

وی ادامه داد: »اگر بخواهم درمورد جذابیت این دیدارها صحبت کنم، طبیعتا خیلی از نکات را باید بگویم اما دوست دارم مخاطبان 

کار را ببینند، بعد درمورد آن صحبت کنیم. اما ذات این جلسات و فضای متفاوت این جلسات برای خود من به شدت جذاب بود. 

بخشی از این نکات در این قسمت پخش می شود. من تلاش کردم در این مستند، صریح ترین و جدی ترین بحث هایی را که در این 

جلسات گفته می شود، بیاورم و در کار استفاده کنم.« 

تعاملی ادامه دار با اهالی فرهنگ و نخبگان 
 جلسات گفت وشنود درمورد مباحث مختلف از ویژگی های شاخص آیت الله خامنه ای است؛ چه حالا که در 

مقام رهبری نظام اسلامی هستند و چه روزگارانی که رئیس جمهور کشور بودند. ایشان به دیدارهای مردمی و 

شنیدن بی واسطه نظرات اقشار مختلف نگاه ویژه ای دارند و حتی در مردادماه امسال از حسرت دیدار رودررو 

با مردم گفتند و تاکید کردند: »یکی از دلخوشی های من دیدار با مردم بوده است و این دشمن حقیر و خطیر 

)ویروس کرونا( مانع شده است.« 

جنس هرکدام از این دیدارها هم به اقتضای حضور میهمان ها متفاوت است. مثلا دیدارهای دانشجویی پر است 

از شور و هیجان و سوال از رهبری و شنیدن پاسخ های ایشان اما جنس دیدار با اهالی شعر و فرهنگ به گونه 

دیگری برگزار می شود. شاید اگر بخواهیم به سابقه دیدارهای فرهنگی و هنری رهبر انقلاب نگاه کنیم باید به 

مشهد برگردیم. زمانی که ایشان در جلسات شعر شرکت می کردند و بعد هم با اینکه در قم حضور داشتند اما باز 

هم از این جلسات غافل نبودند: »زمانی که قم بودم، از قم که به مشهد می آمدم، برنامه را جوری ترتیب می دادم 

که جلسه  آن هفته  انجمن ادبی را درک کنم.« علاقه به گفت وگو با اهالی فرهنگ در دوره ریاست جمهوری ایشان 

هم دنبال می شد و سعی می کردند با نخبگان و اهالی فرهنگ به صورت غیررسمی و نیمه خصوصی و خصوصی، 

جلساتی داشته باشند تا از تعامل با آنها بهره مند شوند و حرف هایشان را بشنوند. مصطفی محدثی خراسانی 

از شاعران مشهدی در این باره می گوید: »مقام معظم رهبری از همان دوران دوم ریاست جمهوری، ایام نوروز 

که به مشهد می آمدند، شبی را به دیدار با شاعران مشهد اختصاص می دادند و تا هنوز هم این سنت برقرار 

است، من در پنج دیدار از این دیدارهای سالانه که گاه در دارالزهد آستان قدس و گاه در منزل پدری ایشان 

در نزدیکی بازار سرشور مشهد برگزار می شد، شرکت داشتم؛ آقا با تمام وجود و فعال تر از همه در جلسه حضور 

داشتند و خودشان جلسه را اداره می کردند.« 

شاید یکی از وجوه تعامل با هنرمندان را باید درمورد ارتباط بین استاد شهریار و رهبری مثال زد و دیداری که در 

زمان ریاست جمهوری ایشان با استاد شهریار اتفاق می افتد، محسن عسکری، از شعرا و مداحان نامی آذربایجان 

درباره دیدار شهریار و مقام معظم رهبری می گوید: »مقام معظم رهبری زمان ریاست جمهوری مسافرتی به تبریز 

داشتند که برنامه هایشان فشرده بود. شب شعری گذاشته بودند برای شعرا و نهایت لطف ایشان بود که مداح ها و 

شعرا هم شرکت داشته باشند. منتها شرط کرده بودند، البته بعد ما شروط شان را متوجه شدیم، شرط کرده بودند 

که در استانداری یک مجلسی بگذارید، شعرا را دعوت کنید حتما استاد شهریار هم باشد و گفته بودند که ورود 

من )آیت الله خامنه ای( به جلسه قبل از شهریار باشد و برنامه را طوری تنظیم کنیم که بعد از ایشان، استاد شهریار 

در مجلس بیاید. من افتخار حضور در آن مجلس را داشتم؛ اول حضرت آقا تشریف آوردند، قدم روی چشمان ما 

گذاشتند و نشستیم و با اعلام ورود پنج، 6 دقیقه بعد از تشریف فرمایی حضرت آقا، ورود استاد شهریار را اعلام 

کردند که رفته بودند دنبال ایشان. زمانی که حضرت آقا متوجه شدند استاد شهریار به جلسه آمده اند با نهایت 

بزرگواری بلند شدند و به سمت در رفتند و از شهریار استقبال کردند. آن موقع متوجه شدیم که چرا حضرت آقا 

چنین شرطی کرده که شهریار به پای ایشان بلند نشود، بلکه ایشان به استقبال شهریار برود و عین جمله ای هم 

که در اولین برخورد بعد از سلام و روبوسی با استاد داشتند، فرمودند که از آرزوهای زندگی ام زیارت حضرتعالی 

بود که امشب الحمدلله موفق شدم.« 

مســـتند »غیـــر رســـمی« کـــه روایت جلســـات پنجشـــنبه های رهبـــر انقاب

بــا افـــراد مختلف اســــت، نکات جالبــــی دارد


